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Boende utanför det egna hemmet - placeringsformer för 

barn och unga (SOU 2014:3) 
Remiss från Socialdepartementet 

Remisstid den 23 juni 2014 
 

 

Borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar följande. 

1. Som svar på remissen ”Boende utanför det egna hemmet – 

placeringsformer för barn och unga” (SOU 2014:3) hänvisas till vad som 

sägs i promemorian. 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Anna König Jerlmyr anför följande. 

 

Ärendet 

 

Regeringen beslutade den 12 juli 2012 att tillsätta en särskild utredare med uppdrag 

att göra en översyn av lagen (1990:52) med särskilda bestämmelser om vård av unga 

(LVU). Syftet med utredningen är att ytterligare stärka barnrättsperspektivet och 

rättsäkerheten för barn och unga som tvångsvårdas enligt LVU samt att bidra till 

kvalitetsutveckling inom den sociala barn- och ungdomsvården, med särskilt fokus 

på tvångsvård.  

Den 19 juni 2013 beslutade regeringen att komplettera utredningens uppdrag med 

att också omfatta en översyn av olika placeringsalternativ för barns och ungas 

boende, vård och fostran enligt socialtjänstlagen (2001:453) och LVU samt att lämna 

förslag till fler alternativ än vad som finns idag. Förslagen ska svara mot barn och 

ungas skiftande behov, säkerställa en god kvalitet och kostnadseffektivitet samt 

tillgodose barn och ungas behov av skydd. 

Delbetänkandet innehåller förslag i enlighet med tilläggsdirektiven. Därutöver 

behandlas vissa frågor som ingår i utredningens ursprungliga direktiv. Det gäller 

bland annat om kraven på familjehems- och jourhemsföräldrars lämplighet bör 

skärpas, om privata verksamheter inom familjehemsvården i vissa fall bör vara 

tillståndspliktiga samt hur kraven bör utformas på verksamheter som befinner sig i 

gränslandet mellan familjehem och hem för vård eller boende (HVB). Dessutom 

behandlas en rad andra frågor som är av vikt för att ge förutsättningar för en god och 

säker vård. 

Remissen finns att läsa i sin helhet på regeringens hemsida. 

  

  

http://www.regeringen.se/sb/d/18046/a/233528
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Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, socialnämnden, 

utbildningsnämnden, Skarpnäcks stadsdelsnämnd, Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

och Södermalms stadsdelsnämnd. 

Stadsledningskontoret anser att delbetänkandet är ett viktigt steg för att skapa 

säkrare och tryggare vård för de barn och unga som av olika skäl behöver placeras 

utanför det egna hemmet och anser sammanfattningsvis att delbetänkandets förslag är 

bra. 

Socialnämnden anser att den rättsliga ställningen för barn och unga genom 

föreslagna förändringar kommer att stärkas ytterligare och förutsättningarna för en 

stabilitet i vården förbättras. Nämnden anser också att det är bra att lagstiftarens 

intentioner klargörs genom att oklara begrepp som används inom området tydliggörs 

och definieras. 

Utbildningsnämnden anser att det i alla sammanhang är viktigt att eleverna har en 

obruten skolgång. 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd anser att det är positivt att placeringsalternativ för 

barn och unga ses över och att det presenteras ett antal förslag till förändringar, som 

ska stärka barnrättsperspektivet och rättssäkerheten. 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd anser att bredden av placeringsalternativ kommer 

att öka genom utredningens förslag, vilket innebär mer flexibilitet och bättre 

förutsättningar att genomföra placeringar anpassade efter enskildas behov och 

förutsättningar. 

Södermalms stadsdelsnämnd anser att utredningens förslag om krav på 

familjehem och jourhem, samt krav på utredningen av dessa, utförs till stor del redan 

inom Stockholms stad och förvaltningen. Nämnden anser att det är bra att kraven 

tydliggörs. 

 

Mina synpunkter 

 

Ett av våra viktigaste uppdrag är att ge stöd och insater till barn och unga som far illa 

eller riskerar att fara illa i den egna familjen. När en placering utanför det egna 

hemmet blir aktuell är det oerhört viktigt att processen utgår från barnets bästa och 

att barnen själva får vara delaktiga i de beslut som fattas. Därför välkomnar jag 

regeringens delbetänkande.  

För de barn som av olika anledningar hamnar i samhällets vård är det extra viktigt 

att skapa en tryggare och säkrare vård och att stärka insatser för barnperspektiv och 

kvalitetsutvecklingen i den sociala barn- och ungdomsvården. När vård sker utanför 

hemmet är det viktigt med ett tydligt regelverk för att möjliggöra tillsyn och 

uppföljning. Det är också bra att oklara begrepp som används inom området 

tydliggörs och definieras. Det är också bra att det möjliggörs en utveckling av nya 

vårdformer för att nå nya målgrupper inom sociala barn och ungdomsvården, så som 

ensamkommande flyktingbarn. 

Nya placeringsformer skapar också mer flexibilitet och bättre förutsättningar att 

möta barns olika behov av omvårdnad och behandling. För de barn som placeras är 

det viktigt att veta vilka förutsättningar de kommer till, och vad de kan förvänta sig. 

Barn som omhändertas och placeras befinner sig i en utsatt situation. Därför är det 

viktigt att lagen är tydlig med vad som krävs för att familje- och jourhemsföräldrar 
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ska anses lämpliga att ta emot ett barn. Jag ser positivt på att stödboende och 

behandling i familjehem förs in som nya placeringsformer i lagstiftningen. Detta kan 

underlätta tydlighet vid upphandling och uppföljning och möjliggör för de 

leverantörer som erbjuder en god kvalitet att utveckla sitt utbud. 

Stockholms stad har sedan tidigare infört krav på utbildning av familj- och 

jourhem samt obligatorisk registerkontroll. Därför välkomnar jag att detta föreslås i 

delbetänkandet. Stockholms stad har som många kommuner behov av fler 

familjehem. Även om vi idag har hem som är redo att ta emot placerade barn så 

skapar vikten av rätt matchning mellan barn och familjehem ett ökat behov av fler 

familjer. Därför är en ökad informationssatsning om att vara familjehem ett 

välkommet tillskott, då det kan öka rekryteringen.    

Med detta sagt hänvisar jag till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår att kommunstyrelsen beslutar 

följande. 

1. Som svar på remissen ”Boende utanför det egna hemmet – 

placeringsformer för barn och unga” (SOU 2014:3) hänvisas till vad som 

sägs i promemorian. 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 

Stockholm den 4 juni 2014 

 

ANNA KÖNIG JERLMYR 

 

 

Bilagor 

1. Reservationer m.m. 

2. Boende utanför det egna hemmet - placeringsformer för barn och unga (SOU 

2014:3), sammanfattning. 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Särskilt uttalande gjordes av borgarråden Roger Mogert och Emilia Bjuggren  

(båda S) enligt följande.  

 

Vi välkomnar de förslag som lämnas i utredningen som ett viktigt steg i arbetet mot att 

förstärka säkerheten för de barn som är i samhällets vård.  Det framgår av utredningen att 

dessa förslag kommer att åtföljas av resurser då detta kommer att innebära såväl ökad 

arbetsbelastning som ökade kostnader för exempelvis utbildningsinsatser. Här vill vi 

socialdemokrater understryka att den redan arbetstyngda socialtjänsten ofta åläggs nya 

arbetsrutiner och skärpta krav, vilket är positivt så länge de åtföljs av rimliga resurser. I detta 

ärende mer precist i frågan om placeringsformer för barn och unga vill vi särskilt betona 

vikten av att ge personalen förutsättningar för att genomföra sitt uppdrag.  De 

utredningsenheter i staden som ansvarar för barn- och ungdomsutredningar har redan idag en 

orimlig arbetssituation. Detta visar sig bland annat genom stor personalomsättning vilket i 

förlängningen motverkar möjligheten att stärka säkerheten för barn som samhället ansvarar 

för. 

Vidare ser vi ett behov att ha någon form av centralt register över familje- och jourhem på 

exempelvis Inspektionen för vård och omsorg. Detta för att undvika att ett familje- eller 
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jourhem som bedömts som olämpligt i en kommun eller stadsdel kan användas på nytt i en 

annan utan vetskap om den tidigare bedömningen. Registret kan också fungera som ett sätt att 

underlätta referenstagningen mellan olika socialsekreterare som står inför beslut om 

placering.  

 

Miljöpartiet avstår från att delta i beslutet. 
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Remissammanställning 
 

Ärendet 

 

Regeringen beslutade den 12 juli 2012 att tillsätta en särskild utredare med uppdrag 

att göra en översyn av lagen (1990:52) med särskilda bestämmelser om vård av unga 

(LVU). Syftet med utredningen är att ytterligare stärka barnrättsperspektivet och 

rättssäkerheten för barn och unga som tvångsvårdas enligt LVU samt att bidra till 

kvalitetsutveckling inom den sociala barn- och ungdomsvården, med särskilt fokus 

på tvångsvård.  

Den 19 juni 2013 beslutade regeringen att komplettera utredningens uppdrag med 

att också omfatta en översyn av olika placeringsalternativ för barns och ungas 

boende, vård och fostran enligt socialtjänstlagen (2001:453) och LVU samt att lämna 

förslag till fler alternativ än vad som finns idag. Förslagen ska svara mot barn och 

ungas skiftande behov, säkerställa en god kvalitet och kostnadseffektivitet samt 

tillgodose barn och ungas behov av skydd. 

Delbetänkandet innehåller förslag i enlighet med tilläggsdirektiven. Därutöver 

behandlas vissa frågor som ingår i utredningens ursprungliga direktiv. Det gäller 

bland annat om kraven på familjehems- och jourhemsföräldrars lämplighet bör 

skärpas, om privata verksamheter inom familjehemsvården i vissa fall bör vara 

tillståndspliktiga samt hur kraven bör utformas på verksamheter som befinner sig i 

gränslandet mellan familjehem och hem för vård eller boende (HVB). Dessutom 

behandlas en rad andra frågor som är av vikt för att ge förutsättningar för en god och 

säker vård. 

 

Beredning 

 

Ärendet har remitterats till stadsledningskontoret, socialnämnden, 

utbildningsnämnden, Skarpnäcks stadsdelsnämnd, Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

och Södermalms stadsdelsnämnd. 

 

Stadsledningskontoret 

 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande daterat den 7 maj 2014 har i huvudsak 

följande lydelse. 

 

Stadsledningskontoret anser att insatser för att stärka barnrättsperspektivet och 

kvalitetsutvecklingen i den sociala barn- och ungdomsvården är en viktig och angelägen 

fråga. Kontorets uppfattning är att delbetänkandet är ett viktigt steg för att skapa säkrare och 

tryggare vård för de barn och unga som av olika skäl behöver placeras utanför det egna 

hemmet och anser sammanfattningsvis att delbetänkandets förslag är bra.  

Stadsledningskontoret anser att det är bra att oklara begrepp som används inom området 

tydliggörs och definieras. Nya målgrupper, som gruppen ensamkommande flyktingbarn, har 

tillkommit inom den sociala barn och ungdomsvården och kontoret är positiv till att 

regelverket möjliggör en utveckling av nya vårdformer.  

Kontoret ser även positivt på förslaget om förtydligande av reglerna för utredning av 

familjehem och jourhem och att denna utredning ska utmynna i ett beslut om medgivande. 

Flera av de föreslagna förändringarna avseende familjehemsvården har redan införts i 

Stockholms stad genom riktlinjerna för familjehemsvård, exempelvis krav på utbildning av 
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familjehem och obligatorisk registerkontroll. 

Vidare ser kontoret positivt på att stödboende och behandling i familjehem förs in som 

nya placeringsformer i lagstiftningen. Detta kan underlätta tydlighet vid upphandling och 

uppföljning och möjliggör för de leverantörer som erbjuder en god kvalitet att utveckla sitt 

utbud. Tillståndsplikt medför nationell tillsyn och en överblick av utbudet. När vård sker 

utanför hemmet är det viktigt med ett tydligt regelverk för att möjliggöra tillsyn och 

uppföljning.  

Nya placeringsformer skapar också mer flexibilitet och bättre förutsättningar att möta 

barns olika behov av omvårdnad och behandling. För de barn som placeras är det viktigt att 

veta vilka förutsättningar de kommer till, och vad de kan förvänta sig. Barn som 

omhändertas och placeras befinner sig i en utsatt situation. Därför är det viktigt att lagen är 

tydlig med vad som krävs för att familje- och jourhemsföräldrar ska anses lämpliga att ta 

emot ett barn. 

Det råder stor enighet om att barn som omhändertas av samhället bör placeras i 

familjehem snarare än på institution. Samtidigt har det under lång tid varit svårt att rekrytera 

tillräckligt många familjehem i förhållande till behovet. Kontoret är därför positiv till 

utredarens förslag om informationsinsatser till allmänheten för att öka intresset för att bli 

familjehem. Förhoppningsvis kan detta bidra till ökad rekrytering av familjehem.  

Föreslagna förändringar kan komma att medföra behov av utveckling inom 

socialtjänstens barn- och ungdomsvård. Stadsledningskontoret instämmer i utredarens 

bedömning att kraven om omprövningar och utbildning av familjehem och jourhem kommer 

att medföra ökad omfattning av insatser. Utöver detta kan, enligt stadsledningskontorets 

mening, de nya placeringsformerna initialt medföra en ökning av placeringar. Det kan också 

medföra krav på utveckling av verksamhetssystem samt information och utbildningsinsatser 

för stadens handläggare och utförare inom socialtjänsten. 

Stadsledningskontorets uppfattning är sammantaget att förändringarna kommer att 

medföra ökade kostnader för stadens socialtjänst. Det är svårt att i nuläget uppskatta om 

utredningens föreslagna ekonomiska kompensationer är tillräckliga. Stadsledningskontoret 

förutsätter att kommunerna kompenseras om förändringarna leder till ytterligare 

kostnadsökningar.  

Stadsledningskontoret föreslår att kommunstyrelsen beslutar att remissen av 

delbetänkandet ” Boende utanför det egna hemmet – placeringsformer för barn och unga” 

(SOU 2014:3) får anses besvarad med vad som sagts i detta tjänsteutlåtande. 

 

Socialnämnden 

 

Socialnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 20 maj 2014 följande. 

1. Socialnämnden hänvisar till tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 

2. Socialnämnden lämnar tjänsteutlåtandet till kommunstyrelsen. 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Reservation anfördes av ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP), bilaga 1. 

 
Reservation anfördes av tjänstgörande ersättaren Jackie Nylander (V), bilaga 1. 

 
Särskilt uttalande gjordes av vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och 

ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP), bilaga 1. 

 
Socialförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 3 april 2014 har i huvudsak 

följande lydelse. 
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Förvaltningen är positiv till de föreslagna förändringarna av lagstiftningen.  Det rättsliga 

ställningen för barn och unga kommer genom föreslagna förändringar att stärkas ytterligare 

och förutsättningarna för en stabilitet i vården förbättras.  

Förvaltningen anser att det är bra att lagstiftarens intentioner klargörs genom att oklara 

begrepp som används inom området tydliggörs och definieras. Nya målgrupper, som 

gruppen ensamkommande flyktingbarn, har tillkommit inom den sociala barn och 

ungdomsvården och förvaltningen är positiv till att regelverket möjliggör en utveckling av 

nya vårdformer.  

Nya placeringsformer har utvecklats vid sidan om gällande regelverk för att tillgodose ett 

behov hos kommunerna av ett differentierat utbud. Detta har medfört otydlighet när det 

gäller ansvaret för insatsen, särskilt gäller detta jourhem och familjehem som avropas från en 

privat aktör. Oklarheter kan förekomma om hur många barn som vistas i hemmet, vilka 

behov dessa har, vilka kommuner eller enskilda företag som har anlitat hemmet m.m. 

Förvaltningen ser även positivt på förslaget om förtydligande av reglerna för utredning 

av familjehem och jourhem och att denna utredning ska utmynna i ett beslut om 

medgivande. 

Flera av de föreslagna förändringarna avseende familjehemsvården har redan införts i 

Stockholms stad genom riktlinjerna för familjehemsvård; t ex krav på utbildning av 

familjehem och obligatorisk registerkontroll. 

Förvaltningen tycker att det är bra att stödboende och behandling i familjehem förs in 

som nya placeringsformer i lagstiftningen, det underlättar tydlighet vid upphandling och 

uppföljning och möjliggör för de leverantörer som erbjuder en god kvalitet att utveckla sitt 

utbud. Tillståndsplikt medför nationell tillsyn och en överblick av utbudet. När vård sker 

utanför hemmet är det viktigt med ett tydligt regelverk för att möjliggöra tillsyn och 

uppföljning.  

Förvaltningen anser det positivt att det i utredningen lyfts fram behovet av kompensation 

till kommunerna för ökade kostnader för omprövningar och utbildning av jour- och 

familjehem. Vidare instämmer förvaltningen med utredningen att det behövs ett  varierat 

utbud av familjehem  för att tillgodose olika behov hos barn och unga och att insatser bör 

göras för rekrytering samt kontinuerligt stöd och utveckling av familjehemsvården. 

 

Utbildningsnämnden 

 

Utbildningsnämnden beslutade vid sitt sammanträde den 22 maj 2014 att 

överlämna förvaltningens tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på 

remissen. 

 

Utbildningsförvaltningens tjänsteutlåtande daterat den 23 april 2014 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen har inga synpunkter på de förändringar som förslås i delbetänkandet annat än 

att det i alla sammanhang är viktigt att eleverna har en obruten skolgång. 

Förvaltningen föreslår att utbildningsnämnden överlämnar förvaltningens 

tjänsteutlåtande till kommunstyrelsen som svar på remissen och att beslutet justeras 

omedelbart. 

 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 15 april 2014 att 

tjänsteutlåtandet överlämnas till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
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Skarpnäcks stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 25 mars 2014 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Det är positivt att placeringsalternativ för barn och unga ses över och att det presenteras ett 

antal förslag till förändringar, som ska stärka barnrättsperspektivet och rättsäkerheten.  

Förvaltningen har inget att erinra gällande betänkandet och föreslår att stadsdelsnämnden 

lämnar detta tjänsteutlåtande till Kommun-styrelsen som svar på remissen. 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 22 maj 2014 

att överlämna tjänsteutlåtandet som svar på remissen. 

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Awad Hersi m.fl. (MP), bilaga 1. 

 

Spånga-Tensta stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 23 april 2014 

har i huvudsak följande lydelse. 

 

Genom utredningens förslag kommer bredden av placeringsalternativ att öka, vilket innebär 

mer flexibilitet och bättre förutsättningar att genomföra placeringar anpassade efter enskildas 

behov och förutsättningar. En helt grundläggande förutsättning för att barn och unga ska ges 

en trygg och säker vård är att socialnämnden i varje enskilt ärende noggrant utreder det 

aktuella barnets behov och gör en bedömning av vilken verksamhet eller hem som bäst kan 

tillgodose barnets behov.  

Förvaltningen har inget att tillägga gällande betänkandet och föreslår att 

stadsdelsnämnden lämnar detta tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

Södermalms stadsdelsnämnd beslutade vid sitt sammanträde den 22 maj 2014 att i 

huvudsak besluta enligt förvaltningens förslag. 

Därutöver anförde nämnden följande: 

Det är bra att placeringsformer utreds. De flesta är väl smärtsamt medvetna om 

att samhället inte alltid skött sitt ansvar gentemot omhändertagna barn på ett särskilt 

bra sätt. Ett envetet arbete för bra stöd till barn och familjer, och vid behov 

placeringar i hem som helt enkelt måste fungera mycket bra.  

Miljöpartiet anser att det är viktigt att införa något slags varningssystem för 

familjehem och jourhem som inte fungerar bra. En kommun kan i dagsläget sluta 

använda ett familjehem eller jourhem p.g.a. dåliga erfarenheter, utan att andra 

kommuner som samtidigt eller senare använder samma hem får veta det. Det tas 

visserligen referenser vid nytt godkännande av ett hem, men det systemet fungerar 

bara om den nya kommunen känner till alla tidigare placeringar i hemmet och tar 

referenser på samtliga. Vi anser därför att det skulle behövas ett centralt register 

över alla familje- och jourhem, t.ex. hos IVO, där det framgår vilka socialnämnder 

som har gjort placeringar hos varje familj. Detta bör underlätta referenstagningen.  

IVO har fått i uppdrag att se över reglerna om att förbjuda eller begränsa 

möjligheterna för en person som har sitt hem i kommunen att i hemmet ta emot 

andras barn. Det är viktigt, men vi anser alltså att det bör göras en vidare översyn av 
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kommunernas möjligheter att utreda tilltänkta familje- och jourhems lämplighet. 

 

Reservation anfördes av Juliana Gristelli (V), bilaga 1. 

 

Södermalms stadsdelsförvaltnings tjänsteutlåtande daterat den 19 mars 2014 har i 

huvudsak följande lydelse. 

 

Förvaltningen ställer sig positiv till de definitioner och gränsdragningar som utredningen 

föreslår.  

Utredningens förslag om krav på familjehem och jourhem, samt krav på utredningen av 

dessa, utförs till stor del redan inom Stockholms stad och förvaltningen. Förvaltningen anser 

att det är bra att kraven tydliggörs.  

Den föreslagna placeringsformen stödboende är en vedertagen placeringsform som 

förvaltningen använder sig mycket av och som fungerar bra. Precis som utredningen 

framhåller används stödboende som en mindre ingripande placeringsform för unga. 

I vissa fall använder förvaltningen sig även av den andra föreslagna placeringsformen 

behandling i familj. Det görs framför allt när det rör sig om yngre barn med svåra problem.  

Förvaltningen använder sig redan av de två föreslagna placeringsformerna och ställer sig 

positiv till att placeringsalternativen förs in i SoL. 

Förvaltningen föreslår att stadsdelsnämnden överlämnar detta tjänsteutlåtande som svar 

på remissen. 
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Bilaga 1 

Reservationer m.m. 
 

Socialnämnden 

 

Reservation anfördes av ledamoten Stefan Nilsson m.fl. (MP) enligt följande.  

 

1. Nämnden beslutar i huvudsak enligt förvaltningens förslag. 

2. Därutöver anför nämnden följande: 

Samhället måste ta ett betydligt större ansvar än tidigare för att barn som placeras inte ska 

fara illa i familjehem och jourhem. Det är därför viktigt att införa något slags varningssystem 

för familjehem och jourhem som inte fungerar bra. En kommun kan i dagsläget sluta använda 

ett familjehem eller jourhem på grund av dåliga erfarenheter, utan att andra kommuner som 

samtidigt eller senare använder samma hem får veta det. Det tas visserligen referenser vid 

nytt godkännande av ett hem, men det systemet fungerar bara om den nya kommunen känner 

till alla tidigare placeringar i hemmet och tar referenser på samtliga. Vi anser därför att det 

skulle behövas ett centralt register över alla familje- och jourhem, till exempel hos 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO), där det framgår vilka socialnämnder som har gjort 

placeringar hos varje familj. Detta bör underlätta referenstagningen.  

IVO har fått i uppdrag att se över reglerna om att förbjuda eller begränsa möjligheterna 

för en person som har sitt hem i kommunen att i hemmet ta emot andras barn. Det är viktigt, 

men vi anser alltså att det bör göras en vidare översyn av kommunernas möjligheter att utreda 

tilltänkta familje- och jourhems lämplighet. 

 

Reservation anfördes av tjänstgörande ersättaren Jackie Nylander (V) enligt följande.  

 

1. Socialnämnden tillstyrker i huvudsak förvaltningens förslag. 

2. Dessutom framförs följande. 

Det är uppenbart att de nedskärningar som har gjorts från maktskiftet 2006 fram till 2013 

har inneburit att socialtjänsten inte längre kan garantera att socialtjänstlagen följs. Antalet 

anmälningar har mellan åren 2009 och 2013 ökat med 4 000.  

Drygt hälften av de 15 013 fall som kom in förra året bedömdes som så allvarliga att en 

utredning inleddes. Alltså, i knappt hälften av fallen inleddes ingen utredning. Detta är 

anmärkningsvärt. I de 50 procent av fallen gömmer sig säkert de försummade barnen. 

Socialarbetarna behöver arbetsro och resurser för att följa upp de barn som är placerade. 

Riktlinjer är bra men när budgetramen styr i stället för behov finns det en risk att barn far illa. 

 

Särskilt uttalande gjordes av vice ordföranden Roger Mogert m.fl. (S) och ledamoten 

Stefan Nilsson m.fl. (MP) enligt följande. 

 

Vi välkomnar de förslag som lämnas i utredningen som ett viktigt steg i arbetet mot att 

förstärka säkerheten för de barn som är i samhällets vård. Det framgår av utredningen att 

dessa förslag kommer att åtföljas av resurser då detta kommer att innebära såväl ökad 

arbetsbelastning som ökade kostnader för exempelvis utbildningsinsatser. Här vill vi 

understryka att den redan arbetstyngda socialtjänsten ofta åläggs nya arbetsrutiner och skärpta 

krav, vilket är positivt så länge de åtföljs av rimliga resurser. I detta ärende mer precist i 

frågan om placeringsformer för barn och unga vill vi särskilt betona vikten av att ge 

personalen förutsättningar för att genomföra sitt uppdrag. De utredningsenheter i staden som 

ansvarar för barn- och ungdomsutredningar har redan idag en orimlig arbetssituation. Detta 
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visar sig bland annat i stor personalomsättning vilket i förlängningen motverkar möjligheten 

att stärka säkerheten för barn som samhället ansvarar för. 

 

Spånga-Tensta stadsdelsnämnd 

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamoten Awad Hersi m.fl (MP) enligt följande. 

 

Vi tackar förvaltningen för ett genomarbetat svar. 

Vi vill vidare poängtera vikten av att kravet på grundläggande utbildning för att få 

uppdrag som familjehem eller jourhem genomförs över hela landet, i alla kommuner, samt att 

det införs bestämmelse med krav på regelbunden nationell verksamhetstillsyn av 

familjehems- och jourhemsvården, det vill säga tillsyn av hur socialtjänsten planerar och 

genomför vården. 

Vi ser också idag att det finns många privata verksamheter som erbjuder familjehem med 

konsultstöd, och att det förekommer att ansvarsfördelningen mellan socialsekreterare och 

konsult ibland kan vara oklar. Utredningens förslag att det ska krävas tillstånd från IVO 

(inspektionen för vård och omsorg) för att bedriva denna form av privat verksamhet är bra. 

Detta handlar om att kunna garantera att de placerade barnen får bra vård. 

 

Södermalms stadsdelsnämnd 

 

Reservation anfördes av Juliana Gristelli (V) enligt följande.  

 

Vänsterpartiet reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för förvaltningens förslag. 

 

 

 


